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Vážení spoluobčané,

je to přesně rok, kdy poprvé začal vy-
cházet ŠTĚNOVICKÝ ZPRAVODAJ. 
Důvod jeho vzniku byl prostý. Někte-
rým občanům nebyly jejich příspěvky 
v obecním listu uveřejňovány, každý 
článek procházel cenzurou a k obča-
nům se tak záměrně dostávaly pouze 
jednostranné informace. Za dobu, co 
náš zpravodaj vychází, se ukázalo, jak 
moc je důležitý. Nebýt jeho, nedo-
zvěděli byste se o zásadních věcech, 
které máte právo vědět. Jeden příklad 
za všechny: pochybení pana starosty, 
kvůli kterému přišla obec o téměř půl 
milionu korun. Budeme se nadále 
snažit informovat vás o všem, co se 
ve Štěnovicích děje, a k tomu připra-
vovat kulturní a společenské akce. Po 
nucené pauze způsobené pandemií ko-
ronaviru začínáme už o prázdninách. 
Těšíme se na vás a přejeme krásné, 
pohodové léto.

David Laštovka

ZVEME VÁS NA PRÁZDNINOVÉ AKCE 
V sobotu 11.7.2020 pořádá spolek Osvěta Štěnovice výšlap po 
stopách štěnovických lomů. Výklad k lomům bude mít PhDr. A. 
Vlčková. Zájemci se mohou přihlásit na emailu spolku osveta.
stenovice@seznam.cz. Sraz účastníků bude ve 14:00 hod na 
Štěnovickém náměstí. Vítány jsou rovněž rodiny s dětmi. 

Osvěta Štěnovice zve občany na cestopisnou přednášku doplně-
nou zajímavým promítáním. Přednáška se uskuteční 23.7.2020 
v 17:30 hod v salonku restaurace Modrý klokan. Josef a Ivana 
Šloufovi přiblíží své putování po španělské Svatojakubské ces-
tě, tentokrát Baskickem.
 
V sobotu 1.8.2020 pořádá spolek Osvěta Štěnovice výlet na 
zříceninu hradu Lopata. Zájemci se mohou přihlásit na emai-
lu spolku osveta.stenovice@seznam.cz, přihlášení je nutné z 
důvodu organizace dopravy. Pokyny k výletu budou účastníkům 
zaslány na adresu přihlašovacího emailu. Kdo rád chodí na pro-
cházky a je mu blízká turistika, jistě si přijde na své. 

Osvěta Štěnovice zve občany na promítání amatérských videí s 
výkladem o potápění ve Středozemním moři (Gozo) a Rudém 
moři (Egypt). Promítání se uskuteční v salonku restaurace Mod-
rý klokan ve čtvrtek 20.8.2020 od 17:30 hod. Součástí promítá-
ní bude i ukázka potápěčské výstroje. 

Jak jsme vás v předminulém 
čísle informovali, vedení obce do 

rozpočtu na letošní rok na poslední 
chvíli zahrnulo částku půl milionu 
korun na dalšího pracovníka na 
našem obecním úřadě. Byla vytvo-
řena pozice investiční referent se 
smlouvou na dobu neurčitou. Pan 
starosta s panem místostarostou 
tento krok zdůvodňovali tím, že 
není v jejich silách zrealizovat všech 
deset investičních akcí, které jsou 
pro letošní rok naplánovány. Kvůli 
nově vytvořené funkci tak došlo i 
k částečné rekonstrukci obecního 
úřadu. Vybudování nové kanceláře 
a s tím související stavební úpravy 
vyšly na téměř 100 000 Kč.  

A teď stručný sled následujících 
událostí. Ve středu 26.2. na veřej-
ném zasedání zastupitelstva obce 
nám pan starosta oznámil, že byl vy-
brán uchazeč pan H. (kvůli ochraně 

Investiční referent? Možná přijde i kouzelník
osobních údajů nemůžeme zveřejnit 
celá jména) s tím, že nastupuje v 
pondělí 2.3. Tedy za pět dní.

Na tuto pozici však záhy nastou-
pil někdo úplně jiný, pan Č., který 
ale během několika dní skončil. 
„Nastoupil v době po vyhlášení nou-
zového stavu, kdy měly mít úřady 
podle vlády omezený provoz, tak 
jsme se s ním rozloučili ve zkušební 
době," odpověděl mi na následném 
veřejném zasedání zastupitelstva 
obce pan starosta. Pokud bych 
nevznesl dotaz, jak si pan investiční 
referent vede, tato informace by se k 
nám vůbec nedostala. Stejně tak, že 
pozice investičního referenta dosud 
nebyla obsazena. To je ta informo-
vanost občanů. Hlavně, že máme 
novou kancelář za sto tisíc, která 
teď zeje prázdnotou. 

 David Laštovka

Rozšíření sběrného dvora ve Štěnovicích, ke které-
mu v těchto dnech došlo, je jistě dobrou zprávou. 

Není pochyb o tom, že se jedná o investici užitečnou 
pro občany. Způsob samotné realizace ale budí rozpa-
ky. Štěnovičtí zastupitelé se jako tradičně o zhotoviteli 
stavby dozvěděli až zpětně. Náklady na celou stavbu 
měly činit dva miliony korun. Výsledek? Celková 
částka kvůli vícenákladům vzrostla o další více než 
milion korun. Pan starosta nám tuto skutečnost oznámil 
ale až v době, kdy už všechny tyto práce byly provede-
ny. Na pracovní poradě 3.6. nám slíbil, že nám výčet a 
soupis prací, které přišly na tak závratnou sumu, pošle 
elektronicky. I když jsem ho o zaslání znovu požádal 
na červnovém veřejném zasedání zastupitelstva obce 
10.6., dodnes jsem od něj nic neobdržel. 
laš

Vícenáklady za více než milion korun
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Na Obecním úřadu ve 
Štěnovicích u vchodu do za-
sedací místnosti byla nainsta-
lována kamera. Na dotaz na 
veřejném zasedání odpověděl 
pan starosta Slavík, že kame-
ra je funkční, bez záznamu a 
zaměstnanci nebyli o provo-
zování kamery informováni. 
Dále uvedl, že na dveřích 
je cedulka upozorňující na 
kameru. K tomu uvádíme:

Dle Úřadu pro ochranu 
osobních údajů by každý 
občan měl vždy vědět, že 
je monitorován kamerami. 
Provozovatel kamerového 
systému by měl tuto skuteč-
nost sdělit ideálně informační 
cedulí umístěnou na viditel-
ném místě včetně piktogramu 
/ obrázku kamery. O existen-
ci kamerového systému by 
měl být občan informován 
před vstupem do objektu 
nebo před vstupem do moni-
torované části budovy.

Na Obecním úřadu ve 
Štěnovicích je kamera umís-
těna nad vchodem do zase-
dací místnosti, kdy zároveň 
monitoruje vstup do kancelá-
ří úřadu a schodiště. Cedulka 
upozorňující na kameru je 
vylepena na vstupních dve-
řích do kanceláří úřadu mezi 
dalšími cedulemi. Občané se 
dočtou o existenci kamery až 
v okamžiku, kdy pod kame-
rou fakticky stojí. Kamera 
monitoruje občany vstupující 
do kanceláří obecního úřadu, 
ale i občany, kteří se zúčastní 
veřejného zasedání, přednáš-
ky, výstavy či svatby.

Zaměstnanci obecní-
ho úřadu nebyli o kameře 
informováni. Zákoník práce 
v ust. § 316 odst. 2 a 3 uvádí, 
že zaměstnavatel nesmí bez 
závažného důvodu narušovat 
soukromí zaměstnanců na 
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Poznatek z Obecního úřadu ve Štěnovicích 
a z veřejného zasedání dne 10.6.2020

pracovištích a ve společných 
prostorách zaměstnavatele. 
Pokud podrobuje zaměst-
nance otevřenému sledování, 
je povinen přímo informo-
vat zaměstnance o rozsahu 
kontroly a o způsobu jejího 
provádění. Seznámení za-
městnanců je zaměstnavatel 
povinen provést v dostateč-
ném předstihu.

Teprve po našem upozor-
nění bylo dne 15.6. vyvě-
šeno oznámení na sloupu u 
schodiště o tom, že objekt je 
střežen kamerou i v přízemí.

Yveta Tomášová

Pozor, Velký bratr vás 
sleduje

Nebýt tohoto dotazu paní 
Tomášové na červnovém 
veřejném zasedání zastu-
pitelstva obce, občané ani 
zastupitelé by o kamerovém 
systému uvnitř budovy OÚ 
neměli tušení. Když jsem 
se vzápětí v diskuzi vedení 
obce zeptal, proč nám tuto 
informaci zatajili, nechápa-
vě kroutili hlavou, proč by 
nám tohle měli vůbec říkat. 
Asi zapomínají na to, že 
budova obecního úřadu není 
jejich vlastním majetkem, se 
kterým si mohou dělat, co 
se jim zlíbí, ale majetkem 
obce, tedy nás všech občanů. 
A měli bychom tedy vědět 
o jakýchkoliv úpravách. 
Zvlášť, pokud se jedná o tak 
citlivou věc, jako je nainsta-
lování kamerového systému 
v uzavřeném prostoru. Nyní 
tak bude každý váš pohyb 
při návštěvě obecního úřadu 
bedlivě monitorován. 

David Laštovka

Zajímá nás to?

V březnovém čísle 
Štěnovických 
listů jsme se mohli 

dočíst, že v době jarních 
prázdnin došlo k zahájení 
prací souvisejících s rekul-
tivací zelené plochy před 
hlavním vchodem do naší 
základní školy. Kdo chodí 
kolem, mohl si všimnout 
některých terénních úprav 
a odstranění původních 
keřů a některých stromů 
(kromě skalníků též rakyt-
níků a aronie). Současně 
se začalo pracovat na 
bezbariérovém přístupu, 
který určitě ocení všichni, 
kteří mají problém se zdo-

láváním schodů vedoucích 
ke škole. Komu však 
dosavadní změny, před-
pokládám, neprospěly, je 
zpěvné ptactvo. To přišlo 
o možnost přirozeného 
úkrytu a taktéž o potravu. 
Náhradní útočiště jsme 
se jim pokusili zajistit ve 
vnitrobloku školy instalací 
krmítek a pítek, ale i tam 
bohužel „ruka“ člověka, či 
spíše bagru, zaúřadovala. 
Pryč už jsou chvíle, kdy 
jsme s dětmi pozorovali 
kosy hodující na kdou-
lích, kterých se válelo na 
zemi nespočítaně. Nemá 
smysl řešit něco, co se už 

stejně nedá změnit, ale o 
to více se musíme pečli-
vě zamyslet nad tím, jak 
při rekultivaci této plo-
chy vyjít vstříc ostatním 
živočichům. Existuje plán 
výsadby zpracovaný p. 
Müllerovou, podle kterého 
se zde kromě zakrslých 
jehličnanů (korejské jedle, 
borovice, smrku) počítá s 
jeřabinami, hlohy, saku-
rami a dalšími listnáči. 
Kéž by poměr okrasných 
stromů a keřů s plody byl 
k ptákům milosrdný! Ti 
totiž už tak strádají kvůli 
vysazování exotických 
dřevin, které se objevují v 

našem okolí. Byla bych 
moc ráda, kdyby se vedle 
již výše zmíněného hlohu 
a jeřabiny objevil napří-
klad šípek, černý bez, 
dřín nebo brslen. Těchto 
původních dřevin se 
nabízí spousta.

Myslím si, že při 
úpravách obecních po-
zemků sloužících veřej-
nosti třeba k odpočinku 
má dostat veřejnost mož-
nost se k těmto záměrům 
vyjádřit a vznášet návrhy. 
To bychom o nich ale 
museli včas vědět a ne se 
k nim dostávat následně 

pokračování na další straně
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„za běhu“, jak tu u nás bývá zvykem. (Jako 
příklad bych mohla uvést plánované par-
koviště u MŠ, což je téma na celý článek.) 
Pokud by někdo namítal, že už je stejně na 
nápady pozdě, protože výsadba už zapo-
čala, není tomu tak. Výsadba je plánována 
na podzim roku 2020 a javory, které se 
objevily ve střední části pozemku, jsou zde 
jen dočasně umístěny, než se pro ně najde 
konečná lokalita. (Těchto listnáčů je mi 
tedy upřímně líto.) 

Péče o zeleň a její rozšiřování musí 
patřit k našim prioritám, zejména v návaz-
nosti na opakující se suché periody a nárůst 
teplot. Pokud nejsme sobci, vidíme život 
v souvislostech a do našeho zorného pole 
se dostává i kvalita života jiných tvorů, 
zapomeňme, prosím, na dokonalost. To, co 
lahodí mnohému oku – perfektně na krátko 
posečený trávník, zahrada bez zákoutí a bez 
divoce rostoucích planých rostlin – je jen 
mrtvým místem. Opak přináší život.

 A tak doufám, že se prostranství před 
školou stane příjemným místem pro všech-
ny.

Jitka Hněvsová
P.S. Na finance spojené s touto akcí se po-
díváme v příštím čísle Zpravodaje.

Kostel plný lidí, světla, hudby a slova

V pátek 12. června se usku-
tečnila v kostele sv. Proko-
pa ve Štěnovicích v pořadí 

již třetí Noc kostelů. I přesto, že 
vzhledem ke karanténě nebylo 
jisté, zda bude možno Noc kostelů 
letos uspořádat, můžeme říci, že na 
letošní večer se bude ještě dlouho 
vzpomínat. Velice si vážíme nejen 
všech návštěvníků, ale také skoro 
čtyřicítky účinkujících.
Po mši svaté, která večer zaháji-
la, se představil vokální kvintet 
MlsNoty z Plzně. Z jejich vystou-
pení „Napříč hudebními žánry“ si 
jistě vybral každý z návštěvníků. 
Studentská skupina „Foamies“ 
uchvátila posluchače repertoárem 
převážně z amerických muzikálů a 
populárních skladeb. Nebyla by to 
Noc kostelů, aby na řadu nepřišlo 
průvodní slovo pátera Roberta Ja-
siulewicze k pásmu „Život v písni“, 
kterým doprovodil hudbu varhan 

Jany Boučkové a zpěv Petry Bouč-
kové. Jednotlivá hudební pásma byla 
prokládána přednáškami kronikářky 
obce paní Aleny Vlčkové. Byl připo-
menut osud posledního štěnovického 
faráře Václava Růžičky, který byl 
ve Štěnovicích právě před 70 lety 
zatčen v rámci akce proti církvi. 
Druhá přednáška přiblížila freskovou 
výzdobu našeho kostela. 
Letošní ročník Noci kostelů byl též 
zaměřen k oslavě 400. výročí nale-
zení obrazu Panny Marie Vítězné 
v místech dnešního kostela. Při 
této příležitosti byl vztyčen nový 
památný kříž připomínající výročí, 
který věnovali manželé Albrechtovi. 
Autorem kříže je chválenický kame-
nosochař Pavel Řezníček. I když vy-
stoupení souboru Schola u redemp-
toristů bylo zahájeno v kostele, jejich 
závěrečná píseň zazněla na zahradě u 
osvětleného kříže.

Michal Plzák

Díky za krásu letošní Noci kostelů

Také ve Štěnovicích v kostele sv. Prokopa se uskutečnila v pá-
tek 12.6.2020 „Noc kostelů“. Byl to moc pěkný večer s bohatým 
programem a milou atmosférou. Za to vše upřímně děkujeme panu 
Michalu Plzákovi, který s velkou pílí a schopnostmi zorganizoval 
tuto úspěšnou událost. Více takových akcí.
Michale, srdečně děkujeme. Za všechny návštěvníky Noci kostelů 
2020
      MUDr. Jiřina Jánská

Štěnovice kdysi a dnes
Mlýn čp. 2 foto 90. léta 19. století, majitelem Petr 
Pavlík.

Mlýn 2020. Od 90. let 20. století měnil majitele. V 
září 2007 byl zdevastován vichřicí.
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Poslední duchovní správce štěnovické farnosti

Kdo by neznal tak významnou 
kulturní památku, kterou je 
pozdně barokní skvost, kostel 

sv. Prokopa. Vybudování kostela a k 
němu i příslušného malého kláštera 
trinitářů je dílem hraběnky Terezie 
Pöttingové. Nechala přestavět původní 
barokní sýpku a panský dvůr v letech 
1747 – 1753 a štěnovičtí křesťánkové 
už se nemuseli plahočit pořádný kus 
cesty do Litic, kam duchovní správou 
patřili. Vybudováním kostela ale nešlo 
o vznik samostatné farnosti, nýbrž jen 
o lokálii stále podřízenou duchovní 
správě litické (1753 – 1858). Štěnovic-
ká farnost byla ustavena až roku 1858, 
zahrnovala obce Štěnovice, Útušice 
a Radobyčice a existovala až do roku 
1950. Dnes už je štěnovický duchovní 
obvod opět jen lokálií, a to k plzeňské 
farnosti Bory. To vše jsou fakta vše-
obecně známá. Méně známými sku-
tečnostmi zůstávají osudy duchovních 
správců, farářů, naší farnosti. Zvláště 
pak působení posledního pana faráře 
Václava Růžičky by nemělo být za-
pomenuto. Právě on byl jedním z těch 
duchovních, které těžce poznamenala 
doba komunistických 50. let minulého 
století.

Psal se červen 1949. Rok po „Ví-
tězném únoru“, který začal likvidovat 
všechny pokusy o navrácení Česko-
slovenska k demokratickým tradicím 
Masarykovy meziválečné republiky. 
Teror nacistický byl vystřídán terorem 
komunistickým. Místo svobodného 
státu se Československo stalo vazalem 
diktatury Sovětů. O to, aby občané 
vzali za svou ideologii komunistů, 
se měly přičinit také všechny církve, 
především pak církev římskokatolic-
ká. Podřízenost církve byla zahrnuta 
i v dokumentu ÚV KSČ vydaném 10. 
června 1949 pod názvem Katolická 
akce. Všichni katoličtí duchovní měli 
při mších vystupovat tak, aby získali 
věřící k podpoře Gottwaldovy vlády. 
Ve zmíněném dokumentu šlo o to, 
aby se církev dobrovolně vzdala své 
nezávislosti. A proto byl vydán již 15. 

června 1949 pražskou konzistoří list, v 
němž biskupové a kardinál Beran od-
mítají účast na Katolické akci. Kardinál 
Josef Beran, plzeňský rodák, sepsal 
spolu s biskupy pastýřský list s názvem 
Hlas biskupů a ordinářů věřícím v hodi-
ně velké zkoušky. V listu stálo odmít-
nutí jakékoli účasti na Katolické akci.

Byť byli kněží státní komunistickou 
mocí varováni, aby pastýřský list při 

mších nečetli, většina z duchovních 
správců kardinálovo poselství přečetla. 
Tak tomu bylo i ve Štěnovicích. Při 
nedělní mši 19. června 1949 seznámil 
farář Růžička věřící s obsahem pastýř-
ského listu kardinála Berana, i když si 
byl vědom toho, že neunikne pozornos-
ti státní bezpečnosti. Byl vyslýchán, 
označen za „kněze reakčních zásad“ 
a 19. května 1950 odsouzen na dva a 
půl roku odnětí svobody. Vězněn byl 
ve věznici Mírov, zároveň měl zaplatit 
pokutu 10 000,- Kčs. Když konečně 
opustil vězení, nesměl vykonávat své 
povolání duchovního, a tak pracoval 
čtyři roky v železárnách v Čenkově 
u Příbrami a poté až do roku 1969 v 
pivovaru v Jincích. Státní souhlas k 
práci duchovního obdržel opět až v 
roce 1969. Stal se duchovním správcem 
farnosti ve Vejprnicích a zde pobýval 
až do roku 1996. Následně ještě krátce 
vypomáhal ve středisku salesiánů v 
Plzni. Konec své životní pouti prožil 

v Kněžském domově sv. Václava ve 
Staré Boleslavi, kde také v roce 1999 
zemřel. Jeho posledním přáním bylo, 
aby byl pohřben ve svém rodišti v 
Hostomicích u Berouna. Farář Růžička 
působil u nás ve vsi od roku 1944 a 
dosud na něj mnozí ze Štěnovic vzpo-
mínají, protože byl velmi oblíbeným 
nejen mezi věřícími. K jeho nejbližším 
přátelům patřila rodina pana učitele 
Vojtěcha Lindaura a rodina kameníka 
Jana Šloufa. Je stále ještě dost těch, 
kteří vzpomenou, jak pan farář stavěl 
o Vánocích betlém nebo jak se hrálo 
na faře loutkové divadlo. Společně 
s ostatními vítal v pětačtyřicátém ve 
Štěnovicích americké vojáky. Poté, co 
mohl zase vykonávat povolání římsko-
katolického duchovního ve Vejprnicích, 
navštěvovali ho zde jeho bývalí přátelé 
ze Štěnovic a Útušic.

Letos uplynulo právě 70 let, kdy 
Štěnovice přestaly být samostatnou 
farností, protože jejich duchovní správ-
ce, farář Václav Růžička, byl uvězněn. 
Byl posledním duchovním, který na 
štěnovické faře bydlel a spravoval 
naši farnost. Těžká léta nesvobody v 
jednom z nechvalně známých vězení 
na Mírově, zákaz vykonávat povolání, 
ke kterému se dlouhá léta připravoval 
studiem na teologické fakultě, měla na 
svědomí zvůle komunistů. Je smutné, 
že ještě dnes, třicet let po listopadových 
změnách z roku 89, zastává místosta-
rosta obce názor, že: „…a ten starý 
komunista mě alespoň obohatí, co se 
životních zkušeností týče.“  Ty „životní 
zkušenosti“ starých komunistů jsou 
naplněny pronásledováním všech, kdo 
nesouhlasili s komunistickou ideologií 
a s cenzurou, znemožněním studia na 
střední nebo vysoké škole, zákazem 
cestování, zatýkáním, vězněním, mu-
čením, ba i popravami. Nelehký osud 
štěnovického faráře, který se nebál 
vzepřít komunistickému násilí, by měl 
být mementem všem v obci, hlavně pak 
těm, kteří obec spravují.                                                                 

PhDr. Alena Vlčková
kronikářka obce


